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Vážení spoluobčané,
čas neúprosně běží, co nevidět tu máme Vánoce a nový rok 2023. 

I v této složité a nelehké době je třeba se zastavit a prožít adventní 
čas a nejkrásnější období roku, pokud možno v kouzelné atmosféře 
v kruhu rodinném. Vánoce mají neopakovatelnou atmosféru.

Krátce se vrátím k  podzimním komunálním volbám. Děkuji 
moc všem občanům, kteří využili svého volebního práva a přišli 
k volbám hodit svůj hlas. Děkuji voličům a zvoleným zastupite-
lům, že mně dali opět důvěru vést naši krásnou obec. Budu se 
snažit Vaši důvěru nezklamat a pokusit se, co nejlépe využít růz-
ných možností k čerpání dotačních titulů, které povedou k lepší-
mu životu a rozvoji v naší obci.

První vlaštovky už jsou: schválená dotace z Fondu soudržnosti 
v rámci Operačního programu Životního prostředí spolufinanco-
ván Evropskou unií – Protipovodňová opatření obce Kovalovice. 
Protipovodňová opatření obce Kovalovice mají za cíl zlepšit pre-
ventivní protipovodňovou ochranu obce a varování jejích obyva-
tel. V navržené lokalitě – místní části „Broďák“ na toku potoka 

bude umístěno čidlo pro měření hladiny potoka a vodočetná lať, 
které bude poskytovat informace o vodním stavu Kovalovického 
potoka do sídla Obecního úřadu Kovalovice. V  sídle OÚ bude 
instalováno vysílací pracoviště lokálního výstražného varovné-
ho systému. Vysílací zařízení bude doplněno o modul napojení 
na zadávací pracoviště IZS. Součástí vysílacího zařízení bude 
také modul telefonního vstupu pro urgentní spuštění varovného 
hlášení pověřenou osobou. Vysílací zařízení rovněž umožňuje 
směrovat vysílání do více skupin prvků ozvučení (bezdrátových 
hlásičů) rozmístěných na sloupech veřejného osvětlení po obci. 
Dojde k  výměně vysílacího pultu a  vysílacích hnízd obecního 
rozhlasu. Rozhlas bude plně digitalizovaný.

Druhý projekt, který je po roce a  půl konečně schválený, je 
dokončení oplocení a osvětlení víceúčelového hřiště na biotopu. 
Národní sportovní agentura si dávala na čas a po neustálém do-
kládání různých dokumentů nakonec na začátku prosince vydala 
rozhodnutí o udělení dotace ve výši 800.000 Kč. Obě akce musí 
být zrealizovány do poloviny roku 2023.

SLOVO STAROSTYSLOVO STAROSTY
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USNESENÍ ZÁPISU Č. 23/2022
ZASTUPITELSTVA OBCE KOVALOVICE, ZE ZASEDÁNÍ KONANÉHO DNE 7. 6. 2022

Zastupitelstvo obce:
konstatuje, že z 9 členů je přítomno 8, je tedy usnášeníschopné. 
Omluveni: Jitka Šmerdová
Zvolilo: -  zapisovatele: Ivana Sukovatého, a ověřovatele zápisu: 
Jana Blahu a Petra Filipa – usnesení č. 1/23/22

Zastupitelstvo obce:
• schvaluje program zasedání - usnesení č. 2/23/22
• schvaluje účetní závěrku obce Kovalovice za rok 2021, a vyjadřuje 

souhlas s celoročním hospodařením obce - usnesení č. 3/23/22
• schvaluje účetní závěrku MŠ Kovalovice, příspěvkové organizace 

za rok 2021 a vyjadřuje souhlas s jejím celoročním hospodařením, 
a to bez výhrad.  - usnesení č. 4/23/22

• schvaluje dle zák.č.250/2000 Sb.§17 v platném znění závěreč-
ný účet obce Kovalovice za rok 2021, a to bez výhrad.  
 - usnesení č. 5/23/22

• schvaluje záměr obce, prodej obecního pozemku p.  č. 336/3 
o výměře 7 m2 paní Aleně Filipové a pověřuje a pověřuje starostu 
obce k podpisu kupní smlouvy za cenu 1190 Kč za uvedený po-
zemek – usnesení č. 6/23/22

• schvaluje smlouvu o smlouvě budoucí o zřízení věcného bře-
mene č.PR-001030072147/002.- MOPRE (kabel NN, Šebek) 
 – usnesení č. 7/23/22

• schvaluje Dodatek č.1 Smlouvy o spolupráci a financování 
projektu „ Stavba  integrovaného systému sítě bezpečných cy-
klostezek na Šlapanicku: etapa Pozořicko“ 

 – usnesení č. 8/23/22
• schvaluje smlouvu o poskytnutí dotace z rozpočtu JMK na re-

alizaci akce“ Výstavba rampy pro zásobování kulturních akcí 
ve víceúčelovém areálu Kovalovice – usnesení č. 9/23/22

• bere na vědomí informace o zpracování Programu rozvoje 
obce Kovalovice na období 2023 -2028 – usnesení č. 10/23/22

• bere na vědomí Rozpočtová opatření č.1 dle přílohy
 – usnesení č. 11/23/22
• schvaluje dohodu o provedení práce se zastupitelem obce Ko-

valovice na za rok 2022: Stanislav Pernica dozor nad návštěv-
níky Přírodního koupacího biotopu. – usnesení č. 12/23/22

Ivan Sukovatý - místostarosta
Milan Blahák -starosta

V současné době ještě chystáme žádost o dotaci z Ministerstva 
životního prostředí, modernizačního fondu na pořízení fotovol-
taické elektrárny na střeše budovy sokolovny. Postupně zvažujeme 
umístění FVE s bateriovými úložišti na všech obecních budovách.

Komplexní pozemkové úpravy pozastaveny:
Velikým zklamáním pro mně bylo jednání dvou osob z rodiny, 

která ani nemá v Kovalovicích trvalý pobyt, jen pozemky k rekreaci. 
Tím, že podali odvolání a později žalobu k soudu proti rozhodnutí 
Státního pozemkového úřadu v Praze, odboru pozemkových úprav 
o  zamítnutí odvolání proti rozhodnutí Krajského pozemkového 
úřadu pro Jihomoravský kraj, pobočky Brno o  schválení návrhu 
KPÚ v k.ú. Kovalovice, zapříčinili přerušení řízení o komplexních 
pozemkových úpravách v katastrálním území Kovalovice zahájené 
29. 5. 2014. Řízení je přerušeno do vydání rozsudku soudu! Tímto 
krokem způsobili zastavení prací na chystaných projektech, které na-
vazují na komplexní pozemkovou úpravu a měly zamezit zaplavení 
zahrad a domů při bleskových lokálních povodních. Šlo o vybudo-
vání suchého poldru, odvodňovacích příkopů, výsadby alejí, remíz-
ků apod. Vše se vším souvisí, takže není možné pokračovat ani na 
tvorbě nového územního plánu obce a značně nám zkomplikovali 
projektování plánované cyklostezky Pozořicko. Moc děkuji zbývají-
cím 386. účastníkům řízení, kteří s pozemkovými úpravami souhlasili.

Vážení spoluobčané, přeji Vám jménem zastupitelstva obce, 
obecního úřadu i jménem svým, krásné prožití vánočních svát-
ků, plné domácí pohody a splněných přání. Do nového roku 2023 
Vám přeji především pevné zdraví, štěstí, lásku a  porozumění, 
mnoho pracovních i osobních úspěchů, optimismu a naděje… .      

          Milan Blahák - starosta obce

Začátek nového roku je již tradičně spjatý s Tříkrálovou sbírkou. 
V naší obci Kovalovice proběhne v sobotu 7. 1. 2023 v dopoledních 
hodinách. Předem děkujeme za otevření dveří i  srdcí a přispění 
všem potřebným.Možnost zapojení mezi koledníky nebo podání 
bližších informací u Jitky Šmerdové, tel. 606 878 021 Víceúčelové hřiště na biotopuVíceúčelové hřiště na biotopu
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USNESENÍ ZÁPISU Č. 24/2022
ZASTUPITELSTVA OBCE KOVALOVICE, ZE ZASEDÁNÍ KONANÉHO DNE 30. 8. 2022

Zastupitelstvo obce:
konstatuje, že z 9 členů je přítomno 9, je tedy usnášeníschopné. 
Omluveni: 
Zvolilo: - zapisovatelku: Jitku Šmerdovou, a ověřovatele zápisu: 
Stanislav Pernica a Marka Kousalíka – usnesení č. 1/24/22

Zastupitelstvo obce:
• schvaluje program zasedání - usnesení č. 2/24/22
• schvaluje smlouvu o půjčce na úhradu faktur za provedené práce 

na akci „Oprava hygienického zázemí MŠ Kovalovice“ ve výši 
2. mil. Kč s fyzickou osobou M.K.  - usnesení č. 3/24/22

• schvaluje Dodatek č. 4 ke Smlouvě o spolupráci při realizaci  Pro-
jektu Fondu soudržnosti „Šlapanicko - Čistá Říčka a Rakovec“ 
 - usnesení č. 4/24/22

• schvaluje Dodatek č. 7 Smlouvy o zajištění financování systé-
mu IDS JMK - usnesení č. 5/24/22

• bere na vědomí  Rozpočtová opatření č.2 dle přílohy 
 – usnesení č. 6/24/22

• schvaluje Rozpočtová opatření č.3 dle přílohy 
 – usnesení č. 7/24/22

Ivan Sukovatý - místostarosta
Milan Blahák -starosta

USNESENÍ ZÁPISU Č. 25/2022
ZASTUPITELSTVA OBCE KOVALOVICE, ZE ZASEDÁNÍ KONANÉHO DNE 20. 9. 2022

Zastupitelstvo obce:
konstatuje, že z 9 členů je přítomno 8, je tedy usnášeníschopné. 
Omluveni: Kotvrdová Jiřina
Zvolilo: - zapisovatelku: Jitku Šmerdovou, a ověřovatele zápisu: 
Petra Filipa a Marka Kousalíka – usnesení č. 1/25/22
Zastupitelstvo obce:
• schvaluje program zasedání - usnesení č. 2/25/22
• schvaluje Dodatek č. 1 smlouvy o dílo „Oprava hygienického záze-

mí MŠ Kovalovice“.  Předmětem dodatku č. 1 smlouvy o dílo je 
navýšení ceny o 18.688,21 Kč s DPH na celkovou cenu díla 
3.123.568,40 vč. DPH. - usnesení č. 3/25/22

• schvaluje Dodatek č. 1 smlouvy o dílo na akci Multifunkční hřiště 
Kovalovice. Předmětem dodatku č.1 smlouvy o dílo je změna ter-
mínu – termín zahájení stavebních prací je: po obdržení ROPD od 
poskytovatele dotace Národní sportovní agentury. Termín dokon-
čení: do 6 měsíců po obdržení ROPD od poskytovatele dotace 
NSA. Změna sjednané ceny: cena je zvýšena o 294.552,73 Kč bez 

DPH oproti původnímu rozpočtu vlivem navýšení cen stavebních 
materiálů. - usnesení č. 4/25/22

• schvaluje smlouvu o smlouvě budoucí o zřízení věcného bře-
mene č.PR001030072579/001.- SITL (kabel NN, Filip). Věcné 
břemeno je úplatné za jednorázovou náhradu 2.100 Kč.

 - usnesení č. 5/25/22
• schvaluje výsledek výběrového řízení na akci Protipovodňová 

opatření obce Kovalovice, formou dodávky a montáže varov-
ného a informačního systému a jeho napojení do Jednotného 
systému varování a informování. Nejvýhodnější nabídku po-
dala firma ELMIK, s. r. o. Obora III 168/2, 757 01 Valašské Me-
ziříčí, IČ:04506677 za cenu 962.833 Kč bez DPH. Zastupitel-
stvo obce Kovalovice pověřuje starostu Milana Blaháka 
k podpisu smlouvy o dílo s vítězným uchazečem.

 – usnesení č. 6/25/22
Ivan Sukovatý - místostarosta

Milan Blahák -starosta

VÝPIS Z USNESENÍ ZÁPISU USTAVUJÍCÍHO ZASEDÁNÍ 
ZASTUPITELSTVA OBCE KOVALOVICE KONANÉHO DNE 18. 10. 2022

Zastupitelstvo obce:
konstatuje, že z 9 členů je přítomno 9, je tedy usnášeníschopné. 
Volí v souladu s § 84 odst. 1, písm. l) zákona o obcích:

1.  Starostou obce je zvolen Milan Blahák, nar. 11. 3. 1970, bytem 
Kovalovice 32, 
starosta je pro výkon funkce dlouhodobě uvolněný. 
Zvolen 9 hlasy z 9 přítomných členů zastupitelstva obce.

2.  Místostarostou obce je zvolen Ivan Sukovatý, nar. 8. 10. 1964, 
bytem Kovalovice 49,  
místostarosta je pro výkon funkce dlouhodobě neuvolněný. 
Zvolen 9 hlasy z 9 přítomných členů zastupitelstva obce.

 
Bere na vědomí:
složení slibu všech přítomných členů zastupitelstva podle § 69 
odst. 2 zákona o obcích
V  souladu s  ustanovením § 84 odst. 2 zákona č. 128/2000 Sb., 
o obcích, ve znění pozdějších předpisů, zastupitelstvo obce

Zřizuje: Tříčlenný finanční výbor a kontrolní výbor

Jmenuje do funkce
předsedu finanční výboru - Marka Kousalíka, bytem Kovalovice 29
členy finančního výboru  – Petra Filipa, bytem Kovalovice 216 
a Stanislava Pernicu, bytem Kovalovice 116
předsedu kontrolního výboru – Jiřinu Kotvrdovou, bytem Kova-
lovice 186
členy kontrolního výboru – Josefa Kadlece, bytem Kovalovice 111 
a Jitku Šmerdovou, bytem Kovalovice 50.
Ve své činnosti se výbory řídí zákonem č. 128/2000 Sb., o obcích, 
ve znění pozdějších předpisů, dalšími zákony a stanovenou nápl-
ní činnosti výboru.

Deleguje za Obec Kovalovice dle bodu 8.3 Stanov Svazku obcí 
pro vodovody a kanalizace Šlapanicko starostu obce do orgánů 
Svazku obcí pro vodovody a kanalizace – Šlapanicko,
starosta obce je také delegován jako zástupce do Shromáždění 
starostů Mikroregionu Roketnice a do dobrovolného svazku obcí 
Šlapanicko.

V Kovalovicích dne 18. 10. 2022
Milan Blahák - starosta Ivan Sukovatý - místostarosta
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MŠ KOVALOVICEMŠ KOVALOVICE

VÝSLEDKY VOLEB DO ZASTUPITELSTVA OBCE 
KOVALOVICE VE DNECH 23. A 24. ZÁŘÍ 2022  
 Počet registrovaných voličů 519 

 Volební účast (voličů ; %) 316 60,89
 Počet platných hlasů 2439 

Hlasy pro volební strany: Hlasy
Mandát Kandidát.listina „STAROSTOVÉ A NEZÁVISLÍ“ počet
 x Milan Blahák 280
 x Jitka Šmerdová 242
 x Ivan Sukovatý 241
 x Marek Kousalík 216
 x Petr Filip 199
 x Josef Kadlec 186
 x Jiřina Kotvrdová 172

  
Mandát Kandidátní listina KDU-ČSL počet
 x Jan Blaha 136
 x Stanislav Pernica 110

MAS SLAVKOVSKÉ BOJIŠTĚ NABÍZÍ POMOC S PROGRAMEM NOVÁ ZELENÁ ÚSPORÁM LIGHT
MAS Slavkovské bojiště nabízí možnost po-

moci při podání žádosti do programu Nová ze-
lená úsporám Light. Žadatel musí být vlastník či 
spoluvlastník RD nebo trvale obývané rekreační 
chaty. Všichni členové domácnosti jsou příjemci 
starobního důchodu nebo invalidního důchodu 
3. stupně nebo vaše domácnost pobírala v období 

od 12.9. 2022 příspěvek na bydlení.
Je možné žádat na zateplení fasády, střechy, stropu, podlah nebo 

výměnu oken a vchodových dveří.
Příjem žádostí bude otevřen 9. ledna 2023. Pakliže jste již pat-

řičná opatření jmenovaná výše zrealizovali, je možné si zažádat též 
zpětně, a to na realizace uskutečněné již od 12. 9. 2022.

Žádost můžete podat před provedením prací, v jejich průběhu i po 
jejich ukončení. V případě schválení žádosti obdržíte zálohu ve výši 
až 100 % na provedení zvolených aktivit, maximálně však ve výši 150 
tis. Kč. Na realizaci zvolených úsporných opatření pak máte celý rok.

Dříve, než podáte žádost, pořiďte si fotografie míst, která budete 
chtít změnit – původní okna, dveře, nezaizolovanou střechu apod. 
Tuto fotodokumentaci pak přiložíte k žádosti.

Na kancelář MAS Slavkovské bojiště se můžete obrátit již nyní 
se svými dotazy. Pomůžeme Vám s podáním žádosti, ověříme, zda 
jste oprávněný žadatel a poradíme, jak je třeba postupovat.
V případě zájmu se obracejte na:
Petr Vaněček, vanecek@slavkovskebojiste.cz, tel. 777 864 704
Dana Adamcová, adamcova@slavkovskebojiste.cz, tel. 732 512 635

Po letním prázdninách jsme se sešli v „nové“ školce. S dětmi jsme 
dělali legraci, že jsme se možná spletli a přišli do jiné školky. To 
nám ale děti hned vysvětlily, že je to „přece jenom nové“! Díky 
vedení naší obce se zde nyní cítíme zase o něco útulněji a veseleji. 
Rádi bychom vám, vážený pane starosto a vážení zastupitelé, sr-
dečně a upřímně poděkovali, že se zasazujete o to, aby měly děti 
v MŠ příjemné prostředí, a že investice do předškolního vzdělává-
ní v naší obci jsou pro vás prioritou. Není to samozřejmé, a proto 
si velmi vašeho přístupu vážíme a rádi s vámi spolupracujeme!
V  novém školním roce jsme přivítali 2 nové paní učitelky  – 
Mgr. Hanu Pernikářovou a Mgr. Jitku Uhlířovou. Téměř polovi-
nu celkové kapacity MŠ naplnily nově příchozí děti. Pokračujeme 
v režimu trojtřídní mateřské školy, koncept 3 tříd se velmi osvěd-
čil. Na třídách je nižší počet dětí, méně hluku, lépe lze uplatňovat 
individuální přístup, máme dobře zmapované potřeby jednot-
livých dětí, a  tím zajišťujeme s  rodinou potřebný rozvoj dítěte 
v jednotlivých oblastech předškolního vzdělávání. Předávání in-
formací o dítěti a doporučení ze strany pedagogů probíhá formou 
konzultačních hodin nebo kdykoliv po domluvě.
Ve třídě Berušek pracuje speciální pedagog – logoped a je zde kla-
den zvýšený důraz na správný vývoj řečových schopností. Obecně 
lze říct, že se zvyšuje počet dětí, které při nástupu do MŠ nemluví 
vůbec nebo je řeč zcela nesrozumitelná. Se zvyšujícím se vlivem 
informačních technologií se s dětmi méně komunikuje a do po-
zadí se také začíná dostávat předčítání knih, což má za následek 
chudou slovní zásobu, nesprávné tvarosloví a  celkové omezení 

schopnosti sociálního užití řeči. Proto nám dává hluboký smysl 
pomáhat dětem v komunikační oblasti, aby před nástupem do zá-
kladní školy dosáhly takové úrovně, nakolik to každému jednot-
livému dítěti umožní jeho možnosti a schopnosti. Protože jsou to 
právě rodiče, kteří musí odvést s dítětem velký kus práce doma, 
zajišťujeme 2x ročně pro rodiče webináře praktické logopedie 
zdarma. Zde mají možnost se zorientovat, jak pomoci dětem při 
nácviku výslovnosti u konkrétních hlásek.
Naše školka se nezaměřuje jen na logopedickou oblast. Ti, kteří 
MŠ pravidelně navštěvují, by podle výzdoby školy, pořádaných 
akcí, výrobků dětí a jiných indicií jistě poznali naše další směro-
vání. A když prozradíme motto školního vzdělávacího programu: 
„Podívej se hluboko do přírody a všechno lépe pochopíš!“ už víte 
jistě všichni. Ano, je to návrat k přírodě. Málo platné, moderní 
technologie nás převálcovaly, hračky, které dělají a říkají všechno 
za děti, fantazii a představivost nerozvinou. Proto máme přírodní 
zahradu, kde s dětmi často a rádi tvoříme z přírodních materiálů, 
učíme se neplýtvat materiály a vodou. Také chodíme na dlouhé 
vycházky na čerstvém vzduchu. Právě v  přírodě hledáme jed-
noduché, ale pro rozvoj dítěte důležité podněty (hra s kamínky, 
skládání z klacíků a šišek…). Zkrátka v přírodě nacházíme odpo-
vědi na spoustu našich otázek a učíme se jí naslouchat ve všem, 
kde nám má co říct.
Letos jsme se již aktivně zúčastnili programu Zdravá 5 a Včelího 
workshopu pro děti, kde jsme přímo ve třídě nahlédli do života 
včel uvnitř proskleného úlu. Několikrát do roka organizujeme 
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sběr starého papíru pro všechny občany z Kovalovic. I tentokrát 
na podzim jsme se s rodiči sešli na společném dýňování. A jaký 
dojem zanechala tato akce u jedné paní učitelky si můžete přečíst 
v samostatném článku. Malé děti mají spoustu oblíbených hrdi-
nů; všimněte si, že kolikrát, když o  nich mluví, ani nevíme, co 
si představit… spongebob, mimoni, gormitti… A  možná právě 
proto jsme pozvali do MŠ oblíbené divadélko Úsměv s klasickou 
pohádkou o  pejskovi a  kočičce, aby nám společně upekli dort. 
Muzikál O perníkové chaloupce nám zase skvěle zahráli a zazpí-
vali profesionálové ze souboru Musica Animae.
V tomto předvánočním čase se společně setkáme u rozsvíceného 
obecního stromu u kapličky, abychom si spolu s dětmi zazpívali, 
vánočně se naladili a popřáli si krásné svátky. Rádi také chodíme 
s dětmi zpívat stařečkům do domu s pečovatelskou službou v Po-
zořicích. Je to krásná akce, při které se rozdává spoustu radosti, 
kterou můžete vyčíst z tváře těch, kteří už třeba nemohou dělat 
nic jiného, než zrakem či sluchem načerpat radost od těch nej-
menších. Pokud budete mít čas a chuť, přijměte srdečné pozvání 
na vánoční jarmark, který bude spojen s vystoupením dětí z MŠ. 
A  že nemáte ve školce děti, vůbec nevadí. Když se rozhodnete 
třeba jenom jimi potěšit, uvidíme se 14. prosince v 16 hod. v sále 
obecního úřadu v Kovalovicích.
K vánočnímu přání bych ráda připojila jednu myšlenku. Zkusme 
se každý sám za sebe zastavit, zamyslet se a podívat do hloubky 

svého srdce. O co mohu já usilovat? Mohu pracovat jen sám na 
sobě, druhého nezměním. Ale mohu změnit svoje myšlení o dru-
hém, svoje řeči o druhém. K čemu je posuzování, pomlouvání? 
Druhého tím nezměním, jenom tím ubližuji sobě i  druhému 
a roztáčím kolotoč zla ještě víc.
Přeji nám všem, aby se nám podařilo vymést všechno zlé ze svého 
srdce. Aby tam zůstalo místo pro toho, který se narodí. A  je to 
právě On, který toto místo v nás nenechá prázdné, ale zalije ho 
svojí láskou. Kéž se nám to podaří! 

Bohdana Vlčková

Milí rodiče,
„dýňování“, které proběhlo v odpoledních hodinách na školní 

zahradě ve mně zanechalo krásný dojem.
Zkráceně bych to zhodnotila tak, že tam vládla neskutečná 

pohoda. Do zad nás hřálo krásné říjnové slunce, okolo nás bylo 
vybarvené listí do zlata… Ale to nejhlavnější je to, že jste Vy - co 
jste se zúčastnili, byli naprosto úžasní… proč úžasní?! Protože: 
jste byli všichni v tvořivé náladě, připravení, s úsměvem na tváři, 
našli jste si čas, čas, který jste strávili se svými dětmi a  většina 
z Vás i s celými rodinami. Děti s Vámi nádherně spolupracovaly, 
děti to bavilo a vytvořili jste nádherná originální díla. Jako milé 
a pozorné překvapení také Kubíkova maminka donesla s rodinou 
napečené dobroty z dýně k tomu našemu dýňování.

Oceňuji také, že jste se dokázali domluvit a darovat tato díla 
všem dětem a také kolemjdoucím po vesnici pro potěšení očí.

To, co zdobí a vítá nás a Vaše děti při příchodu do školky, jsou 
díla radosti. Proto, věříme, že i pro Vás bylo toto společné setkání 
na zahradě časem radosti. Pokud tomu tak bylo, tak to mělo smysl.

Velmi si vážíme ohromné účasti, díky, že jste přišli!
Fotky nejen z této akce naleznete brzy v sekci fotogalerie.

Za kolektiv MŠ Jitka Uhlířová
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PROJEKT „ZÁLOŽKA DO KNIHY SPOJUJE ŠKOLY“
Již po třinácté vyhlásil Národní institut vzdělávání a  mládeže 

a Knihovna Jiřího Mahena v Brně projekt týkající se základních 
škol „Záložka do knihy spojuje školy“. Účast naší školní družinky 
se stala dobrou tradicí. Cílem snažení je navázání kontaktů mezi 
českými a  slovenskými školami, podpora kreativního dětského 
čtení a  obohacující přátelství prostřednictvím výměny záložek. 
Každým rokem je nabídnuto jiné zajímavé téma. Vybízí k zamyšle-
ní, ke smysluplnému hledání informací, rozvíjí dětskou tvořivost, 
vede k aktivní činnosti a interaktivitě mezi dětmi. Při výrobě jsme 
používali různé techniky i materiály. Žáčci zapojili svoje šikovné 
ruce, nespoutanou dětskou fantazii i velkou vynalézavost. Snažili 
se odevzdat dílko, kterým by co nejlépe prezentovali svoji školu. 
Během tvoření jsme četli z české i slovenské literatury, inspirova-
li se ve školní knihovně a virtuálně se seznamovali s partnerskou 
školou. V tomto projektu nejde však pouze o povzbuzení dětí ke 
čtení knih. Jedná se též o to, že se učí, jaké to je obdarovat něko-
ho vlastnoručně vyrobeným dárkem. A  to se podařilo. Výměna 

proběhla a záložky od slovenských dětí skončily v našich knihách. 
Staly se tak součástí každodenního života, do kterého knihy ne-
odmyslitelně patří.                   Tamara Kalábová, vychovatelka ŠD

ADVENT V MŠ
Nadešel čas adventu a my spolu s dětmi si tento čas ve školce uží-

váme v tomto předvánočním duchu. A to nejen tvořením, zpíváním 
koled a vytvářením a zdobením s vánoční tématikou, seznamováním 
s tradicemi…, přípravami pro nejbližší na blížící se vystoupení… Ale 
třeba i zapojením do dobročinného projektu.

Rádi bychom poděkovali všem rodičům, kteří se s námi zapojili 
do námi nabídnutého projektu, pro který jsme se rozhodli a  to 
„Krabice od bot“, pod záštitou Diakonie. Díky Vám a Vašim dětem, 
jsme si takto společně dokázali nejen povídat, ale i prakticky uká-
zat, že děti dokáží darovat ze svého, myslet na druhé a pomoci. Děti 
pomohly spolu s Vámi jiným dětem! A tak se přiblížily o kousek 
blíže k tajemnému poselství Vánoc. Děkujeme! Potěšila nás krásná 
zpětná vazba od rodičů, že taková činnost je vítaná. My si vážíme 
Vaší vynikající spolupráce, zejména rodičů Toníka a Terezky, dále 
rodičů Petříka, Claudinky, Leničky, Nellinky, Adrianky a Patrička.

Všem rodičům děkujeme, že se spolupodílí na pohodě v MŠ při-
spěním různou formou a to darováním stromečků, nebo přispějí 
svojí fantazií a tvořivostí a darují na vánoční jarmark svoje výrobky 
nebo úsměvem, když prochází naší školkou.

Všem přejeme požehnané vánoční svátky a radost v srdci…
Za kolektiv MŠ Jitka Uhlířová

KRÁTKÉKRÁTKÉ ZPRÁVY ZE ŠKOLY ZPRÁVY ZE ŠKOLY
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KOŠ PLNÝ BYLINEK VE STROMÍKU
Ve středu 12. 10. se vydali druháci a žáčci z 1. A do pozořic-

kého Stromíku, aby poznali léčivé bylinky všemi smysly. Sbíral 
se jitrocel na výrobu jitrocelového sirupu, pekly se sušenky s le-
vandulí a každý při odchodu svíral v kapse voňavý poklad - ruč-
ně pokreslený bylinkový pytlíček. Oblíbenou atrakcí se ve volné 
chvilce stala velká houpačka a košatá jabloň, která posloužila jako 
přirozená prolézačka. Děti i  přes chladnější počasí odcházely 
obohaceny novými znalostmi a dovednostmi. Věděly už totiž, je 
i  v obyčejné trávě můžou narazit na léčivé rostlinky přinášející 
zdraví a pohodu.

OD MARTINA DO TŘÍ KRÁLŮ - ŠKOLA V PŘÍRODĚ 
NA JEZÍRKU (1. A, 2. TŘÍDA)

Začátkem týdne před listopadovým státním svátkem čelili 
mnozí prvňáci z  1. A  a  druháci nové výzvě - jejich první ško-
le v přírodě. Od pondělí 14. 11. do středy 16. 11. totiž prožívali 
bohatý program „Od Martina do Tří králů“ na soběšické poboč-
ce Lipky zvané Jezírko. Po ubytování na pokojích se šlo do akce. 
Po projití stanovišť byla každá skupinka bohatší o pojmy, které 
poté hravě doplnila do příběhu „Putování za hvězdou“. Navštívil 
nás totiž Melichar a sdělil nám, že za hvězdou můžeme směřovat 
i my. Po setmění jsme se proto vydali s vlastnoručně vyrobenými 
lucerničkami lesem. Průběh dalšího dne přinesl mnoho nového. 
Zkusili jsme krmit ovce, česat vlnu, plstit namokro kuličku s pře-
kvapením uvnitř, jako dobří hospodáři jsme si vyrobili máslo, 
psali husím brkem a dokonce upekli svou vlastní vánočku! Ve-
čer nechybělo pohádkové kino a ukolébavka. Poslední den jsme 
strávili venku. Nařezali jsme si dřevo, oheň rozdělali pomocí kře-
sadla a na něm opekli pochoutku k svačině - pučálku, kterou jsme 
svědomitě nechávali od prvního dne klíčit. Celý pobyt protka-
ný mnoha pohybovými hrami jsme zakončili společnou reflexí, 
u které jsme si i započítali… Ve vzpomínkách dětí se letošní škola 
v přírodě zapsala velmi intenzivně a pozitivně. Každý si odnesl 
nejednu novou dovednost a pocit, že i v přírodě se může dosyta 
vydovádět.

Michaela Ratajová

PASOVÁNÍ NA ČTENÁŘE
Naši prvňáčci už znají některá písmena, slabiky či slova a od 

slov k příběhům je to už jen krůček. Už tedy nadešel čas, aby se 
vypravili do knihovny, což je takový písmenkový ráj. Pan starosta 
každého žáčka pasoval na čtenáře a paní Puklová s paní Vlčkovou 
každého obdarovali nejen Slabikářem, ale také krásnou knihou 
a upomínkovým listem.

Klára Konečná

NAŠI TŘEŤÁČCI NA ŠKOLE V PŘÍRODĚ
Od Martina do Tří králů se jmenoval program na škole v pří-

rodě, kterou si užily děti z obou třetích tříd v krásném prostředí 
Jezírka - pracovišti školského zařízení pro environmentální vzdě-
lávání Lipka. Během našeho pobytu jsme si vyzkoušeli spoustu 
činností, které patřily k běžnému životu našich prababiček a pra-
dědečků na vesnici, seznámili jsme se s různými řemesly, vytvořili 
si krásné výrobky a hlavně jsme si užili spoustu zábavy a příjem-
ně strávených chvil v blízkosti lesa. Děti se každé ráno těšily na 
krmení oveček, hry v lese a tradiční činnosti spojené s vánočním 
obdobím.

Milé maminky a  milí tatínci, letos si během předvánočního 
shonu můžete trošku odpočinout, protože pletení vánočky, pří-
pravu dřeva do krbu, výrobu vánočních ozdob a přání děti hravě 
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zvládnou samy. V klidu se usaďte a vychutnejte si sváteční chvíle 
třeba jako my s vánočním moštem a pučálkou – tradičním po-
krmem, o kterém děti prohlásily, že je lepší než křupky a bram-
bůrky. A pokud budete mít chuť, vydejte se na večerní procházku 
lesem jen s  lucerničkou. Možná, že se vám ukáže kometa nebo 
mudrc z Dálného východu tak jako nám.

Lenka Soukupová

JIŽNÍ MORAVA ČTE
Velmi rádi jsme se zúčastnili soutěže „Jižní Morava čte“ na 

téma Co vypráví voda. Bylo odevzdáno přes padesát prací, vý-
tvarných a v nejstarší kategorii i literárních. Vyhodnocení soutěže 
proběhlo v šumické knihovně na konci listopadu, kam děti přišly 
i se svými rodiči. Pro naše paní knihovnice bylo opravdu těžké 
vybrat z  každé kategorie jednu práci, která nás bude reprezen-
tovat v krajském kole. Držíme pěsti Michalce Řiháčkové z 1. B 
a Oliverovi Polusovi z 5. ročníku a všem ostatním děkujeme za 
účast v soutěži. Přejeme vám, aby vás knihy provázely i nadále.

PREVENTIVNÍ PROGRAM
Na začátku listopadu se žáci třetích a čtvrté třídy ve spolupráci 

se společností Na počátku, o. p.  s. zúčastnili preventivního pro-
gramu certifikovaného MŠMT „Moje cesta na svět“. Děti předem 
dostaly pátrací detektivní úkol, který si i se svojí „miminkovskou“ 
fotografií přinesly na lekci. Paní lektorka dětem přiměřeně jejich 
věku povídala o vývoji dítěte, pouštěla ukázky, půjčovala modely 
děťátka v různém období. Bylo zajímavé sledovat, jaké otázky děti 
napadaly, jak nad tématem přemýšlely, jak je téma zaujalo. Pro-
gram byl vedený velmi profesionálně, přiměřeně věku, poutavě, 
byl protknut obrovskou úctou k životu, k maminkám, k rodičům, 
k nám samotným.

VČELÍ WORKSHOP
V listopadu se prvňáčci seznamovali se včelami a jejich světem 

ve včelím workshopu. V první části se dozvěděli, jak včely a je-
jich společenství žije a vypadá, ve druhé se podívali na včelařské 
vybavení a včelí plástve, potěžkali si pravý včelí vosk a mohli po-
zorovat živé včely přímo v proskleném „včelotěsném“ insektáriu.

TESTOVÁNÍ ŽÁKŮ
V  listopadu proběhlo v  naší škole testování vyhlášené Českou 

školní inspekcí, tentokrát testování tělesné zdatnosti ve třetích roč-
nících. Sami jsme zvědaví, jak jsme v celostátním měřítku obstáli.

VÍTALI JSME OBČÁNKY
Děvčata z kroužku flétny přišla v listopadu pozdravit naše nej-

mladší občánky na obecní akci Vítání občánků v sokolovně.

NAVŠTÍVILI JSME TECHNICKÉ MUZEUM V BRNĚ
Nejstarší žáčci se seznámili s dílem Leonarda Da Vinci, hlavně 

s jeho stroji, mladší si užili uličku řemesel.

ADVENT V NAŠÍ ŠKOLE
Listopad se nesl v duchu příprav na adventní dobu. První akcí 

byla výstava betlémů. Ve všech třídách jsme pilně připravovali naše 
třídní anděly strážné, které jste mohli zhlédnout na výstavě betlé-
mů. Připravili jsme si malé vystoupení, ve kterém kroužek flétny 
zahrál koledy a nejstarší žáci z páté třídy secvičili veršovanou hru.

V sobotu před druhou adventní nedělí jsme pomáhali Rozsvítit 
vánoční strom. Vystoupení dětí předcházel několikatýdenní ná-
cvik, nejdřív v rámci předmětu hudební výchova a jak se termín 
blížil, také na pravidelných ranních zkouškách před vyučováním. 
Malí zpěváci si zaslouží obrovskou pochvalu.
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Druhou adventní neděli jsme svými výrobky obohatili Obecní 
jarmark v sokolovně. Děti je tvořily v kroužcích i v hodinách pra-
covních činností. Mohli jste si zakoupit mýdla, ozdobené lžičky, vá-
noční ozdoby na stromeček, andílky, perníčky, slané i sladké pečivo.

Vážení čtenáři, vážení rodiče, děti a přátelé školy,
dovolte, abych vám jménem všech zaměstnanců naší základ-

ní a  mateřské školy popřála radostné prožití vánočních svátků 
a úspěšné vykročení do nového roku.                     Olga Růžičková
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HASIČI KOVALOVICEHASIČI KOVALOVICE
Dne 3. září jsme zavítali na soutěž do Březníku. Nový formát 

soutěže a  pěkný slunečný den byly dobrým předpokladem pro 
hojnou účast soutěžních týmů. Realita byla ovšem jiná. Kromě 
domácích, kteří sestavili dva týmy, se k dalším účastníkům přida-
ly pouze místní Horní Lhotice. Soutěž nyní probíhá tak, že celý 
tým absolvuje nejprve kolečko po hřišti, kde plní různé disciplíny, 
jako je např. řezání trámku pilou nebo stavění pneumatik do py-
ramidy. Po doběhnutí zpět na místo startu následuje požární útok 
na 2 hadice „B“. Vzhledem k malému počtu družstev se soutěžilo 
dvoukolově, přičemž rozhodoval lepší čas z obou pokusů.

První pokus se nám vůbec nepovedl. Na trati i v útoku jsme za 
domácími v součtu zaostávali o propastných 18 sekund. Svůj podíl 
na tom měl i náš soutěžní stroj, který v kontrastu se soupeři netla-
čil vodu tak, jak bychom potřebovali. Po dohodě se všemi týmy 

jsme si tedy na druhé kolo zapůjčili stroj od domácích. V druhém 
pokusu se nám dařilo o poznání lépe. Na trati jsme se zlepšili asi 
o 6 sekund, při útoku pak o dalších 11. Jednalo se o konkurence-
schopný čas, nicméně na domácí to nestačilo. Když pak ještě dru-
hý tým domácích předvedl rekord trati, bylo o našem třetím místě 
jasno. Zvítězilo domácí družstvo A s časem 1:22:98, následovalo je 
družstvo B, které dosáhlo času 1:27:11. My jsme o více než sekun-
du za nimi obsadili třetí místo s časem 1:28:40. Celé startovní pole 
uzavřely Horní Lhotice, které se ve druhém pokusu také zlepšily na 
1:33:69. K lepšímu výsledku nám na soutěži chybělo více tréninko-
vé praxe, o štěstí to tentokrát nebylo.

Za náš tým startovali: Jaromír Šmerda, Marek Šmerda, Pavel 
Valter, Oldřich Večeřa a Martin Žemla.

Oldřich Večeřa

SOKOLSOKOL
NĚKOLI SLOV O ČINNOSTI TJ SOKOL KOVALOVICE
Muži i ženy hrají hrají badminton a ti mladší chodí posilovat. Rovněž jsme zahájili provoz naší klubové sauny.
Naší nejvýznamnější podzimní akcí bylo atletické dopolene v tradičních i netradičních disciplínách, které jsme uskutečnili druhou 

zářijovou sobotu. Tentokrát nám počasí přálo, takže jsme mohli přivítat celkem 36 soutěžících od předškoláků po starší žákyně. Je 
zajímavé, že tato akce oslovila více dívky, kterých přišlo 26, než chlapce, kterých jsme zaregistrovali pouze 10.
Na stupních vítězů se umístili:
Předškolačky:  1. Linda Křížová, 2. Veronika Buchtová a 3. Julie Husovská.
Předškoláci:  1. Patrik Lamacz, 2. Jakub Titz a 3. Vít Morys.
Mladší žačky:  1. Stella Zongyová, 2. Emilka Chamrádová a 3. Nikola Křížová.
Mladší žáci:  1. Vít Pokladník, 2. Timi a 3. Adama Blaha.
Starší žákyně:  1. Bára Němcová, 2. Nikol Jílková a 3. Kája Valehrachová.
Ještě starší žákyně:  1. Bětuška Gillová, 2. Anežka Gillová a 3. Daniela Jílková.

Zpracování výsledků se nám podařilo výrazně urychlit, takže věříme, že všichni zúčastnění odcházeli k sobotnímu obědu spokojeni.
Za zdárný průběh patří dík organizátorů, který se sešlo celkem 17. Poděkovat je třeba i spozorům, a to Věrce Koudelkové za poskyt-

nuté občerstvení a Věrce Blahové za ceny pro soutežící.
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110. VÝROČÍ ZALOŽENÍ TJ SOKOL KOVALOVICE110. VÝROČÍ ZALOŽENÍ TJ SOKOL KOVALOVICE
 V letošním roce slaví Tělocvičná jednota 

Sokol Kovalovice 110. výročí založení a my 
přinášíme pokračování našeho historického 
vývoje. 

ČÁST 3:
V minulém díle jsme psali o létech sedmdesátých a osmdesátých. 

Pokud bychom hodnotili tuto éru, je možno konstatovat, že to bylo 
období poměrně vysoké aktivity členů. Mimo ledního hokeje a Po-
chodu osvobození (budou jim věnovány samostatné příspěvky) 
převládaly v letech sedmdesátých aktivity především na poli základ-
ní rekreační tělesné výchovy (pravidelná cvičení všech složek, veřej-
ná cvičení atd.) letní tábory a stolní tenis. V letech osmdesátých pak 
pokračovaly letní tábory, přibyla atletika (pořádání pravidelných 
olympiád, účast na atletických soutěžích atd.) a hlavně turistika, kdy 
členové oddílu v tomto období, mimo pravidelné účasti na dálko-
vých pochodech (např. Rousínovská 50, Moravská Třebová, Loštice, 
Jeseník), uspořádali velké množství vlastní akcí, při nichž nachodili 
tisíce kilometrů. Koncem sedmdesátých let (1978) byla rovněž zalo-
žena tradice prvomájových turnajů v minikopané.

Minulý díl jsme končili informací z  poloviny roku 1988, kdy 
ukončilo provoz pohostinství U Lvů, ke kterému měla většina čle-
nů jednoty „citový vztah“. Proto se není možno nezmínit o tradici 
ochotnických divadelních představení, která se sále pohostinství 
konala od založení jednoty ve dvacátých letech. Po válce pak po-
kračovala v letech šedesátých (fotografie byly zveřejněny v předmi-
nulém čísle Zpravodaje), kdy na ně v sedmdesátých letech navázala 
dětská představení, z nichž nejznámější byla hra Karla Poláčka Bylo 
nás pět, se kterou jsme dokonce reprezentovali na setkání divadel-
ních souborů v Újezdě u Brna. V osmdesátých letech se proslavily 
sokolské Silvestry s programem, kdy se pod vedením Zdeňka Stej-
skala již od listopadu scházela skupina nadšenců nad přípravou sil-
vestrovského programu, aby ho poslední den v roce mohli předvést.

Tato tradice pokračovala dále i v sále Na Tvrzi. Bohužel již neměla 
dlouhé trváni a začátkem devadesátých let zanikla.

LÉTA DEVADESÁTÁ
Výbor Tělovýchovné jednoty Sokol Kovalovice dne 25. 4. 1990 

jednomyslně rozhodl o ukončení členství jednoty v ČSTV (Česko-
slovenský svaz tělesné výchovy) ke dni 30. 6. 1990 a o návratu jed-
noty do ČOS (Československé obce sokolské) od 1. 7. 1990. Valná 
hromada obnovené jednoty, teď již s názvem „Tělocvičná“, potvrdila 
dne 17. 3. 1991 rozhodnutí výboru TJ o  návratu jednoty do ČOS 
a přijala za své její stanovy.

Pokračovalo se ve výstavbě šaten a sociálního zařízení.

Následně byla dodavatelským způsobem provedena montáž vazby 
a následné zastřešení budovy. Na budově sokolovny byla instalována 
nová elektrická přípojka. Celkem bylo odpracováno 779 hodin.

Stavební úřad při OÚ Pozořice povolil plynofikaci budovy soko-
lovny včetně vnitřních rozvodu a montáže topných těles. Dále bylo 
povoleno zřízení vodovodní přípojky k sokolovně s napojením na 
veřejný vodovod.

NOVÉ MILÉNIUM
V roce 2000 byla za vydatné podpory OÚ Kovalovice zahájena 

stavba kurtu.
V měsíci březnu 2003 bylo provedeno vykácení 4 topolů, které 

vzhledem ke své výšce a stáří ohrožovaly padajícími větvemi oso-
by pohybující se po hřišti. Rovněž zde bylo nebezpečí poškození 
budovy sokolovny. Kácení bylo řádně povoleno Obecním úřadem 
Kovalovice.
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V měsíci dubnu byla provedena likvidace hokejové střídačky, kte-
rá svým havarijním stavem ohrožovala bezpečnost. Její zlikvidova-
né části spolu s dalším odpadem byly odevzdány do šrotu.

Vzhledem k  připravované opravě fasády bylo nutno nejprve 
provést výstavbu ochranných sítí, které by fasádu chránily. Opěr-
né sloupy vyrobil a  věnoval jednotě pan Jaromír Gryc. Poté bylo 
možno přistoupit k  fasádě, kterou se díky finanční pomoci obce 
Kovalovice podařilo úspěšně realizovat. Dále byly osazeny vnitřní 
ochranné sítě na okna.

V roce 2006 nechala obec postavit kolem hřiště 6 betonových slou-
pů, na které byly instalovány reflektory pro osvětlení hrací plochy.

Obec Kovalovice započala s výstavbou přírodního koupaliště – 
biotopu. Vzhledem k tomu, že bezprostředně sousedí s našimi po-
zemky, dotkla se tato stavba i nás, protože bylo nutno z naší strany 
vyjít vstříc některým potřebám obce. Během zimní sezóny jsme po-
skytli oplocený kurt k uskladnění stavebního materiálu a obec naše 
pozemky částečně využívala k dopravě materiálu. Dále bylo dohod-
nuto, že poskytneme naše inženýrské sítě k připojení kiosku, který 
měl sloužit pro potřeby koupaliště. Současně jsme dali k dispozici 
naše sociální zařízení.

Během roku 2014 se nám podařilo realizovat náš záměr, na kte-
rý jsme se připravovali několik let. Jednalo se o opravu střechy nad 
tělocvičnou. Tato oprava byla nutná hned ze dvou důvodů. Tím 
hlavním byla skutečnost, že v zimním období často docházelo k na-
vátí sněhu na půdu a při jeho tání pak k zatečení vody na podlahu 
tělocvičny, což v  jedné sezóně dokonce způsobilo vzedmutí par-
ket. Druhým důvodem bylo, že realizace této akce nám umožnila 
provedení zvýšení stropu v  tělocvičně, jehož nedostatečná výška 
neumožňovala provozování badmintonu, který se v té době stal nej-
populárnějším sportem.

První zářijovou sobotu jsme provedli demontáž krytiny, její očiště-
ní a uložení. Během týdne provedla odborná firma demontáž střeš-
ních latí a klempířských prvků, osazení parozábrany, montáž nových 
latí a okapů. Následně byla provedena zpětná montáž krytiny.

Je třeba konstatovat, že se jednalo o velmi náročnou akci, kterou 
se podařilo zvládnout jen díky hromadnému zapojení členů jednoty 
a jejich příznivců. Největší dík však patří Marku Kousalíkovi, a to 
nejen za jeho odbornou technickou pomoc, ale především za výraz-
nou finanční podporu, bez které by bylo dost obtížné tuto náročnou 
akci realizovat.

Po opravě střechy pak bylo možno přistoupit k úpravě stropu tělo-
cvičny, resp. k jejímu zvýšení, což jsme realizovali následující rok 2015.

Před samotnou demontáží starého stropu jsme museli provést 
změnu konstrukce vazby, což obnášelo osazení kleštin a ukotvení 
pozednic ke konstrukci budovy. Teprve pak bylo možno odstra-
nit vzpěry sedlové vazby. Pak následovala montáž tepelné izolace 
a  sádrokartonového stropu. Montáži nových svítidel a vymalová-
ním pak byla dokončena výstavba nového stropu.

Následně jsme mohli přistoupit k odstranění původního stropu. 
Nejprve byla provedena demontáž obložení stropu a záklopu. Nej-
náročnější akcí pak bylo odstranění původních trámů. Poté bylo pro-
vedeno zapravení otvorů po původním stropu a opravena omítka.

Současně s touto akcí jsme realizovali výměnu oken v tělocvičně, 
osazení parapetních desek a na úplný závěr bylo provedeno vyma-
lování tělocvičny.

Provedenými stavebními úpravami se podařilo zvýšit výšku 
stropu tělocvičny z původní 3,80 m na 6 m, čímž se dosáhlo toho, 
že je zde možno bez problémů provozovat, mimo oblíbeného 
badmintonu, i další míčové sporty, byť rozměry hrací plochy ne 
zcela odpovídají předpisům.

V celkové historii výstavby se jednalo o jednu z nejnáročnějších 
akci, kterou by se jen velmi obtížně podařilo realizovat bez pomo-
ci sponzorů. Mimo již zmíněného Marka Kousalíka to byli Jaromír 
Šmerda, Jaromír Gryc a Zdeněk Kalábek. Významnou měrou při-
spěla i Obec Kovalovice a poděkovat je třeba i všem členům a příz-
nivcům jednoty za odvedené práce.

V roce 2016 se nám podařil vyřešit problém s vytápěním tělo-
cvičny. Dosavadní způsob vytápění karmami nevyhovoval součas-
ným požadavkům na hospodárnost a bezpečnost provozu. Výkon 
topidel byl nedostatečný, takže v zimních měsících nebylo možno 
dosáhnout teploty potřebné pro provoz sálových sportů a cvičení.

Díky dotaci z Jihomoravského kraje a obce jsme mohli instalo-
vat 2 výkonná plynová topidla, čímž se podařilo výrazně zlepšit 
hygienické podmínky pro cvičení, zejména pak dětí, které již ne-
bylo nutno v zimních měsících stěhovat do náhradních prostor.

Ač byla tělocvična léta využívána, stále vykazovala určité ne-
dodělky, zapříčiněné nedostatkem finančních prostředků, které 
bránily úspěšné kolaudaci. Proto jsme se se v roce 2017 rozhodli 
bezplatně převést sokolovnu do majetku Obce Kovalovice. Ze stra-
ny obce byl o převzetí zájem, protože budova sousedí s přírodním 
biotopem a obec ji částečně pro jeho provoz již využívala. Tímto 
spojením tak bylo možno vytvořit jednotný sportovní areál. Navíc 
obec má mnohem širší dotační možnosti, takže zde byla mnohem 
větší šance na úspěšné dokončení kolaudace sokolovny.

K převodu byl nutný souhlas České obce sokolské, pod kterou 
naše jednota patří jako pobočný spolek. Ten se podařilo získat, 
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takže začátkem roku 2018 mohlo být přistoupeno k podpisu da-
rovací smlouvy.

Následně se podařilo dokončit saunu a posilovnu, která je v současné 
době vybavena špičkovým zařízením, takže je o její využití velký zájem.

V roce 2019 se podařilo sokolovnu (po 47 letech od podání žá-
dosti o  stavební povolení) úspěšně zkolaudovat. Budova dostala 
číslo popisné 260.

SPOLEČENSKÉ A SPORTOVNÍ AKTIVITY
Z těch společenských aktivit je třeba zmínit tradiční večery u cim-

bálu spojené s ochutnávkou špičkových vín a pochoutek z vepřové-
ho masa, které spolu s Hasiči pořádáme již od roku 2003. Podobně 
jako u jiných odvětví, i zde nám covid tradici přerušil, ale počítáme, 
že začátkem příštího roku na ni zase navážeme.

Snažili jsme něco udělat i pro naše nejmenší a založili dvě tradiční 
akce. Od roku 2012 to byla pravidelná atletická dopoledne na závěr 
prázdnin a od roku 2014 pak pravidelné víkendové minitábory na 
biotopu. Tradici minitáborů se bohužel nepodařili udržet, ale tradi-
ci atletických setkání držíme i nadále a když nám přeje počasí a není 
covid, tak je i poměrně vysoká účast.

Pro dospělé jsme od roku 2007 začali pořádat pravidelné výlety 
po horách českých i moravských a občas jsme „zabrousili“ i do za-
hraničí na Slovensko, do Rakouska, či Německa.

Pravidelně se věnujeme i  badmintonu, který je v  naší jednotě 
provozován od roku 2005 a má nejširší členskou základnu. Jedná 
se o tradiční turnaje smíšených dvojic. Na jaře je to květinový a na 
podzim burčákový turnaj.

Pokud se týká dalších pravidelných sportovních akcí, je to Vánoč-
ní turnaj jednoty ve stolní tenisu, který pořádáme od roku 1997. 
Velmi dlouho tradici má i  Rozloučení s  rokem, který pořádáme 
v závěru roku na Říčkách.

VÝSTAVBA KURTU
Kurt jsme začali budovat v  roce 2000 za fotbalovým hřištěm, 

v místě dávno zaniklého volejbalového hřiště. Nejprve bylo nutné 
provést srovnání terénu, neboť zde byl výškový rozdíl téměř 50 cm. 
K tomu jsme použili kámen, který byl získán z Cementárny Mokrá, 
z  rekonstruovaného železničního svršku, čímž jsme docílili velmi 
efektivního odvodnění kurtu. Dále bylo nutno vybudovat studnu 
pro jeho kropení. K tomu jsme využili nádrž umístěnou po kurtem, 
která dříve sloužila pro budování ledu na kluzišti a v současné době 
již nebyla využívána. Bylo nutno ji vyčistit a vyzdít šachtu.

Na povrch kurtu jsme požili prosívku, podobně jako na kurtech 
v okolních obcích, pro její snadnou dostupnost.

V  roce 2002 bylo provedeno oplocení hřiště, ke kterému jsme 
využili stožáry z bývalého osvětlení kluziště. Dále byla provedena 
výstavba tréninkové zdi pro tenis.

Dále se nám podařilo zajistit chatu pro vytvoření zázemí u kur-
tu s možným využitím jako výčep při pořádání různých akcí. Pan 
Jaromír Šmerda nám věnoval vyřazenou buňku, kterou jsme po-
užili jako skladiště.

V roce 2003 jsme vyměnili prosívku za kvalitnější antuku, kterou 
používáme dodnes.

HISTORIE NOHEJBALU A VÝCHODNÍ KONFERENCE
Nohejbalu jsme se začali významněji věnovat od roku 1997, kdy 

jsme využívali tělocvičnu Základní školy v Pozořicích. Již v té době 
jsme hráli pravidelné turnaje jak v tělocvičně ZŠ, tak ve spřátelených 
obcích Dambořice a Žarošice.

V roce 1998 jsme se rozhodli začít pořádat turnaje na venkovních 
hřištích v okolí. Vzhledem k tomu, že jsme v té době nedisponovali 

vlastním kurtem, dohodli jsme s přáteli z Královopolských Vážan 
a Vítovic, že první turnaje uspořádáme na jejich hřištích.

Chtěli jsme těmto turnajům dát určitou pravidelnost, a tak jsme 
se v roce 1999 rozhodli založit seriál turnajů „Východní konference“, 
do kterého jsme přihlásili družstvo Starých orlů.

Prvních dvou ročníků se zúčastnilo pouze 5 družstev (dvě z Kr. 
Vážan, dvě z Vítovic a Staří orli z Kovalovic). V třetím ročníku při-
bylo šesté družstvo, a to Pozdní sběr z Kovalovic. Tento ročník byl 
pro nás významný, protože nám poprvé podařilo seriál Východní 
konference vyhrát.

Ve čtvrtém ročníku (2002) se připojila čtvrtá obec Viničné Šumi-
ce, která postavila družstvo Šumeni a v následujícím ročníku pak 
ještě družstvo Vinopa.

Tím se počet zúčastněných družstev stabilizoval na osmi, což je 
maximální počet na to, aby bylo možno hrát „každý s každým“. Sys-
tém turnajů byl stanoven tak, že každá ze 4 obcí měla ve hře 2 druž-
stva a každá uspořádala jeden turnaj. Rovněž se stalo pravidlem, že 
závěrečný turnaj série se uskutečnil v Královopolských Vážanech, 
kde byl vyhlášen vítěz celé série. V tomto složení proběhlo dalších 
6 ročníků.

V roce 2009 došlo ke krizi kovalovického nohejbalu, takže jsme 
byli nuceni zredukovat počet našich družstev v soutěži na jedno. Ve 
hře tak zůstali pouze Staříci orli. Následující ročník postihla obdob-
ná krize i Vítovice, takže se počet zúčastněných snížil na 6 družstev.

Ve 13. ročníku (2011) do Východní konference přistoupily Sivice 
a Pozořice, takže se podařilo vrátit počet družstev na osvědčených osm.

První kabiny
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Krize kovalovického nohejbalu však pokračovala dál a hrozilo 
reálné nebezpečí, že budeme nuceni ukončit účast v seriálu Vý-
chodní konference. Těsně před začátkem 14. ročníku se nakonec 
podařilo sestavit nový, omlazený kádr a družstvo Starých orlů se 
podařilo udržet v soutěži.

Jak se ukázalo, omlazení a posílení týmu Starých orlů mělo vel-
mi pozitivní vliv na průběh následujících sezón, což se projevilo 
především tím, že největší favorit, kterým bylo družstvo Vinopa, 

jako jednoznačný vítěz předchozích dvou sezón, ztratil svoji vý-
sadní pozici.

V roce 2018 proběhla poslední série Východní konference, kterou 
jsme vyhráli. Tímto rokem bohužel Východní konference zanikla. 
V celé dvacetileté historii seriálu turnajů jsme byli ze zúčastněných 
obcí nejúspěšnější, naše 2 mužstva (Staří Orli nebo Pozdní sběr) zís-
kala celkem 10 vítězství.

Závěrečný díl příště.                               Zpracoval: Miroslav Vlach

SKAUTSKAUT
CO NOVÉHO NA SKAUTSKÉ STEZCE?
Vyvrcholením každého skautského roku jsou skautské tábory. 

Letos pořádalo skautské středisko Pozořice šest táborů, z toho dva 
na našem hlavním tábořišti v údolí Rakovce u Bukovinky, tři na 
našem druhém tábořišti na Horní Říčce a jeden na chatě Jelenici. 
O tom, který letos společně prožily v Rakoveckém údolí pozořický 
dívčí a chlapecký oddíl, se více dozvíte níže.

Naše klubovny opět po prázdninách ožily pravidelným ruchem 
účastníků schůzek. Dětí i družin v oddílech nám opět přibylo.

Skautský podzim je kromě obvyklé činnosti charakteristický 
i řadou výprav do podzimní přírody. O několika, které podnikly 
1. chlapecký a 1. dívčí oddíl Pozořice, a dalším poprázdninovém 
dění se také dozvíte níže.

Před několika lety na jaře jsme vysadili na Poustce čtyři oskeru-
še. Vzhledem k velkému suchu postupně všechny uhynuly i přes-
to, že jsme je i za pomoci dalších dobrovolníků zalévali. Letos se 
rozhodli na Poustku darovat jednu oskeruši manželé Iveta a Ma-
rek Sukovatí ze Sivic. Zasadili jsme ji tam 2. listopadu a věříme, 
že se uchytí a bude zdárně růst a prospívat. Pro začátek jsme jí 
zajistili i potřebnou zálivku.

Děkujeme všem, kteří nám s naší činností pomáhají a podporují 
nás. Všem přejeme krásné a klidné Vánoce a vše dobré v novém 
roce 2023.

RNDr. Aleš Mikula, zástupce vedoucího střediska

Jako každý rok, tak i  letos jsme uspořádali od 16. do 29. čer-
vence v Rakoveckém údolí skautský tábor. Děti se krátce po pří-
jezdu do tábora dozvěděly ze scénky, že letošní táborové téma je 
Sherlock Holmes. Táborníci z pozořického chlapeckého i dívčího 
oddílu byli rozděleni do skupin, které se snažily řešit společně 
s Sherlockem různé detektivní případy a odkrývat tajemství Lon-
dýna. Všechny skupiny byly moc šikovné a vedly si dobře.

Také se nám letos vydařilo počasí a kromě jediné bouřky nám 
po celou dobu svítilo sluníčko. Jsme rádi, že letos mezi dětmi ne-
byl žádný větší úraz ani jiný zdravotní problém. Oživením pro děti 
byly i čtyři přepady tábora, které noční hlídky zvládly na jedničku. 
Celý tábor dopadl dobře a věříme, že si ho děti náležitě užily.

Jan Kříž, 1. chlapecký oddíl Pozořice

Se začátkem nového školního roku začíná i  další skautský rok. 
Skautské schůzky jsou již v plném proudu a přibylo opět mnoho no-
váčků. Na letošní rok plánujeme pro děti spoustu výprav a dalších akcí. 
Doufáme, že nám plány nepřekazí covid nebo jiná nečekaná událost 
a nadcházející rok bude alespoň stejně úspěšný, jako ty předchozí.

Šimon Fuks, vedoucí 1. chlapeckého oddílu Pozořice

Během podzimních prázdnin se uskutečnila výprava světlušek 
do Prace. Účastnily se jí světlušky z Červené šestky, Hnědé šest-
ky (Sovičky), Fialové šestky, Modré šestky a Žluté šestky (Fialoví 

lenochodi). Bylo nás tam opravdu hodně a program byl bohatý.
Po středečním příjezdu probíhaly seznamovací hry, protože 

máme nové členky a chtěly jsme si hlavně připomenout naše jmé-
na. Nemáme moc příležitostí se v takovém počtu setkat.

Čtvrtek byl naplněný venkovními zážitky. Prohlídka Mohyly 
míru s průzkumem okolí a spousta her. Fialoví lenochodi si pro 
nás připravili týmovou hru Prasátka  – lovení obrázků na špej-
lích rozmístěných v prostoru. Na žádné výpravě by neměl chybět 
správný táborák a ani na té naší nechyběl. U ohně se také hrálo na 
kytary a zpívalo. Završily jsme den zkouškou slepoty. Měly jsme 
příležitost nechat se vést po slepu od někoho jiného a samy být 
slepé. Zážitek to byl veliký! Zjistily jsme, jak je to těžké být bez 
vlastního zraku a nechat se vést někým jiným.

Pátek byl jedno velké dobrodružství – výlet do vyškovského Di-
noparku a vyškovské ZOO. Jedinečný zážitek z 4D kina a Huri-
kánu, který byl simulovaný přímo v Dinoparku. Večer si pro nás 
program opět připravili Fialoví lenochodi. Stezka odvahy po blíz-
kém okolí nebyla zkouškou jen pro světlušky, ale i pro nás vedoucí!

Zakončení výpravy probíhalo v  sobotu, během které jsme se 
rozloučily pokladovkou. V  průběhu celé výpravy nás provázela 
naše asi nejoblíbenější hra „Živé pexeso“ a každodenní ztvárnění 
pohádky od Fialových lenochodů. Výprava se i přes ne úplně dob-
ré počasí všem moc líbila a těšíme se již na další!

V nadcházejícím předvánočním čase nás čeká vánoční besídka 
a rozdávání Betlémského světla, o kterém se blíže dozvíte ze zane-
dlouho vyvěšených plakátů!

Srdečně vás zveme na Skautský ples, který se bude konat 
4. 2. 2023 v sivickém kulturním domě. Zahraje kapela Blueband. 
Na společnou zábavu se již těší skautky a  skauti z  pozořického 
střediska.

Marie Pölzerová, vedoucí 1. dívčího oddílu Pozořice

Hrdinové dnešní doby sice nenosí meče a brnění, i přesto je mů-
žeme už z dálky poznat například podle skautského šátku kolem 
krku. A právě čtyři takoví rekové, skautští vedoucí, se vydali přes 
prodloužený víkend okolo 28. října na Jelenici, která se nacházela 
v obležení deseti vlčat z Šedé a Bílé šestky. I přes zarputilý odpor 
některých malých obléhatelů se nikdo neubránil spoustě legrace 
a někteří se dokonce i něco naučili. Navzdory vcelku nepříznivé-
mu počasí a špatnému výběru špekáčků jsme si výpravu užili a na-
vrátili se ke svým rodinám a morčatům všichni v pořádku.

Martin Filip – Greenman,  
zástupce vedoucího 1. chlapeckého oddílu Pozořice

Dlouhé volno, které nabízejí podzimní prázdniny, jsme se letos 
rozhodli řádně využít, a skauti se skautkami vyrazili od úterý do ne-
děle do Telče a okolí. Do pátku jsme využili ubytování přímo v cen-
tru Telče. Při ranních rozcvičkách jsme se tak vždy mohli například 



15

KOVALOVICKÝ ZPRAVODAJ  3/2022

proběhnout přes náměstí nebo okolo Štěpnického rybníka. Ve stře-
du si všichni mohli vyzkoušet, jakého mají obchodního ducha, a do 
určitého času se pokoušeli směňovat s obyvateli města nejrůznější 
předměty za jiné. Na ten finální pak každá skupinka předváděla re-
klamu, při které se všichni přítomní dobře bavili. Večer proběhlo 
zamyšlení nad příběhem trosečníků, jejichž chování může každý 
vnímat trochu z jiného úhlu.

Ve čtvrtek jsme se přenesli do obleženého Sarajeva v devadesá-
tých letech. Našim účastníkům tentokrát nezbylo než do jednoho 
spolupracovat, zajistit si potraviny, chránit se před útočníky a dát 
o situaci vědět mezinárodnímu společenství. I když tato hra byla 
pro naše civilisty psychicky i fyzicky náročná, nakonec se podařilo 
ji dokončit. Jako večerní program pak mohli vyslechnout zážitky 
a  zkušenosti od našeho skautského bratra z Brna, který pracuje 
u záchranné služby. Spoustu jsme se toho dozvěděli i my vedoucí 
a dotazy od dětí nebraly konce.

Od pátku do neděle jsme se vydali na puťák, kdy jsme si vše nesli 
na zádech. Kromě našich osobních věcí jsme si rozdělili do krosen 
části stanů a jídlo. I tak byly – co se týče váhy – mezi některými 
batohy velké rozdíly, ale to snad přispěje k lepšímu zvažování, co 
si vzít příště s sebou. Základem konce každého dne bylo ještě před 
setměním najít vhodné místo k táboření a uvařit večeři, což jsme 
naštěstí vždy zvládli. Domů jsme odjížděli v neděli ráno z Horní 
Cerekve obohaceni o spoustu zážitků.

Marek Šmerda – Smrk, 1. chlapecký oddíl Pozořice

Dotace z rozpočtu Jihomoravského kraje
Jihomoravský kraj poskytl v roce 2021 dotaci na realizaci projektu
OBNOVA MATERIÁLNĚ TECHNICKÉ ZÁKLADNY SKAUT-
SKÉHO STŘEDISKA POZOŘICE 2021

Skautský

ples
4. 2. 2023

od 20:00
Kulturní

dům Sivice

předprodej 150 Kč
na místě 200 Kč
120 Kč/lístek
50 Kč/obálka

Vstupné

Večeře
Tombola

Blueband
hraje

(prodejpouze u vstupu)

Srdečně Vás zveme na
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DUCHOVNÍ OKÉNKODUCHOVNÍ OKÉNKO
SLOVO OTCE VÁCLAVA:
Vážení občané,
srdečně vás tímto zdravím jako nový pozořický farář. Jmenuji 

se Václav Hejč. Je mi 45 let. Pocházím z obce Šošůvka, která se na-
chází na Drahanské vrchovině a severní hranici Moravského kra-
su. Od roku 2014, kdy jsem se stal knězem, jsem sloužil dva roky 
jako kaplan v Brně na Petrově a poté šest let jako farář v Křižano-
vě na Vysočině. Letos v říjnu jsem byl jmenován farářem pro po-
zořickou farnost. V případě zájmu o duchovní službu nebo i jen 
o  nezávazný rozhovor mě můžete kontaktovat osobně nebo na 
tel. 737 896 478, případně na e -mailu: pozorice@dieceze.cz.

Při této příležitosti děkuji těm, kdo s  naší farností jakkoli spo-
lupracují a podporují její život a správu. Aktuálně vás zvu ke spo-
lečnému prožívání radosti z  narození Ježíše Krista při vánočních 
bohoslužbách. K dispozici bude opět také betlémské světlo a v době 
vánoční bude možné navštívit betlémy v kostele a na faře.

Betlémy nejsou jen pěkným ztvárněním něčeho dávného. Zná-
zorňují skutečnost, že se Bůh stal člověkem, událost, která trvale 

ovlivňuje naše dějiny, vztahy, společenský život, kulturu… Bůh 
je nám nablízku. Ti, kdo k němu přicházejí s otevřeným srdcem 
a myslí, poznávají, že je osobní láskou svobodně se darující lidem 
a obnovující narušený řád života. Žádná láska však nemůže být 
jednostranná, protože by se tak nenaplnil její smysl. I ta Boží pro-
to čeká na naše přijetí a jasnou odpověď v našich rozmanitých ži-
votech, povoláních a situacích. Je stálou výzvou ke smíření a větší 
blízkosti a sounáležitosti každého z nás s Bohem i mezi sebou na-
vzájem, povzbuzením k objevování duchovního bohatství i skrze 
naši trpělivost, solidaritu a skromnost, je posílením víry a naděje, 
kterých je tolik třeba i v naší současné době nejen o Vánocích…

Přeji vám pokojnou přípravu na vánoční svátky v adventním 
čase, i přes všelijaké starosti a shon dostatek chvil k zastavení se, 
ztišení a usebrání, radostné Vánoce a vše dobré do nového roku.

P. Václav Hejč, pozořický farář

REFLEXE AKCÍ UPLYNULÝCH:

POUŤ DO SLOUPA
Když se na podzim vydáte do nádherně 

zbarvené krajiny Moravského krasu, je to 
balzám na duši. Když touto cestou jdete 
jako poutník, je to navíc povzbuzení pro 
ducha. Pro nás, pozořické farníky, je pěší 
pouť do Sloupu neodmyslitelnou součástí 
podzimu. Je to cesta vyšlapaná mnoha ge-
neracemi, po níž i  letos společně putovali 
děti od batolat až po letité prarodiče. Někte-
ří ušli cestu celou, někteří kousek, jiní kvůli 
zdraví museli doputovat autobusem. Ať tak 
či tak, v  cíli jsme se všichni sešli u Panny 
Marie Bolestné, odevzdali ji své starosti, 
obavy, každodennosti a s důvěrou se večer 
vraceli domů.

ROZLOUČENÍ S OTCEM PAVLEM 
A PŘIVÍTÁNÍ OTCE VÁCLAVA

V neděli po sloupské pouti sloužil otec 
Pavel Lacina poslední nedělní mši svatou 
v  Pozořicích. Protože loučení není nikdy 
snadné a  protože při děkování za jeho 
službu ukápla nejedna slza, šli jsme to 
odpoledne ještě společně zapít a zajíst na 
orlovnu. Tam měl každý příležitost se roz-
loučit osobně. Aby otec Pavel věděl, kolik 
toho za 9  let v  Pozořicích stih, dostal od 
nás na památku tučnou fotoknihu.

Nadcházející neděli předal děkan Jan Ne-
kuda pozořickou farnost novému faráři, otci 
Václavu Hejčovi, který pochází právě ze sloup-
ské farnosti. Milý otče Václave, přejeme vám, 
abyste se v  Pozořicích brzy cítil jako doma 
a aby vás ve vaší kněžské službě stále prová-
zelo Boží požehnání a ochrana Panny Marie.
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NA NÁPĚV PÍSNĚ „TRPASLIČÍ SVATBA“ 
OD SKUPINY PLAVCI
 1. Přišli jsme dnes na pozvání, loučení a děkování,
  Příležitost je truchlivá, otec Pavel odchází nám z Pošukova.
 2. O neděli když mši máme, těžkou zprávu nečekáme,
  Z čista jasna otec praví, že frčí do Žarošic a kufry balí.
 3. Devět let ho tady máme, na ty roky vzpomínáme,
  vzpomínky nám v hlavě běží, dojetí se ubráníme sotva stěží.
  Rf: My mu přejem štěstí, pohodu a hodně zdraví,
  ať žádná překážka ho v jeho službě nezastaví,
  Rádi jsme za všechny ty roky co tu žije s námi,
  do další služby vyprošujeme mu požehnání.
 4. Dětí když je plná fara, Pavel maká, jak když fárá. 
  S dětmi on rád čas svůj tráví, hraje, zpívá a pohádky jim vypráví.
 5. Florbal když se odehrává, v klidu ho to nenechává.
  Fandí, křičí, vyskakuje a děvčata při tančení podporuje.
 6. Zábavám se nevyhýbá, tančí, hraje a rád zpívá. 
  Často bývá někde s náma, prostě žije mezi svýma farníkama.
  Rf: My mu přejem štěstí, pohodu a hodně zdraví,
  ať žádná překážka ho v jeho službě nezastaví,
  Rádi jsme za všechny ty roky co tu žije s námi,
  do další služby vyprošujeme mu požehnání.
 7. Naši farnost od příchodu, udržuje stále v chodu. 
  Desatero opakuje, každý měsíc nám pak jedno vysvětluje.
 8. Stále něco se buduje, přestavuje, opravuje. 
  Fara, dvůr a pro parádu, došlo taky na kostele na fasádu.
 9. Otče Pavle připijme si, na všechny ty krásné časy,
  i když budeš někde v dáli, zůstaneš tu v naších srdcích pořád s námi.
  Rf: My mu přejem štěstí, pohodu a hodně zdraví,
  ať žádná překážka ho v jeho službě nezastaví,
  Rádi jsme za všechny ty roky co tu žije s námi,
  do další služby vyprošujeme mu požehnání.

POZVÁNÍ NA AKCE NADCHÁZEJÍCÍ:

VÁNOČNÍ BOHOSLUŽBY V POZOŘICÍCH
so 24. 12. Štědrý den
 15:00 hod. mše svatá pro rodiny s dětmi s žehnáním jesliček
 22:00 hod. „půlnoční“ mše svatá
ne 25. 12. Slavnost Narození Páně
 7:30 a 9:30 hod. mše svaté
po 26. 12. Slavnost sv. Štěpána
 7:30 a 9:30 hod. mše svaté
út 27. 12. Svátek sv. Jana Evangelisty
 18:00 mše svatá s žehnáním vína
pá 30. 12. Svátek Svaté rodiny Ježíše, Marie a Josefa
 18:00 hod. mše svatá s žehnáním manželům
so 31. 12. Památka sv. Silvestra
 18:00 hod. Poděkování a prosba o Boží pomoc do nového roku
ne 1. 1. Slavnost Matky Boží, Panny Marie (Den modliteb za mír)
 7:30 a 9:30 hod. novoroční mše svaté
pá 6. 1. Slavnost Zjevení Páně
 18:00 hod. „tříkrálová“ mše svatá
ne 8. 1. Svátek Křtu Páně
 7:30 a 9:30 hod. mše svaté
 15:00 Tříkrálový koncert 

POZOŘICKÉ BETLÉMY
Přijďte se o  vánočních svátcích podí-

vat na třešťský betlém na faře a  navštívit 
kostelní betlém! Časy prohlídek budou 
zveřejněny na webu farnosti www.far-
nostpozorice.cz. Zveme také ke sledování 
webu www.krestanskevanoce.cz, kde se 
můžete dozvědět otevírací časy betlémů 
v okolních kostelích a mnoho dalšího.
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SILVESTR
srdečně zveme všechny občany,  

na již tradiční silvestrovské rozloučení se 
starým rokem a přivítáním roku nového,  

u ohně v areálu vedle restaurace.  
Přípitek proběhne v 0:30 hodin.

ROZHOVORROZHOVOR
CESTA ZA BETLÉMEM
Milí spoluobčané, ráda bych se s vámi podělila o cestu za betlé-

mem, který od čtvrté neděle adventní stojí u zdi kapličky v naší obci.
Po loňských Vánocích, kdy jsem obdivovala betlémy v okolních ob-

cích a zatoužila po našem kovalovickém, přišel nápad, který měl reali-
zovat řezbář ze sousedství. Ale asi po třičtvrtě roce se situace a možnosti 
pana řezbáře změnily a bylo třeba hledat dál. Kamarádka z Valašska 
domluvila jednoho jejich známého, ale neměl dřevo. S tím přispěchal 
na pomoc Stanislav Pernica, který nabídl nezištně lipový špalek, Miloš 
Ondráček ho nařezal na pláty a my jsme se vypravili na Valašsko. Jenže 
i tato snaha nedopadla, protože se ukázalo, že při zářezu nemělo dřevo 
již takovou kvalitu, aby mohlo být dobře opracováno. A tak cesta za 
betlémem pokračovala dál. Vánoce se blížily a sen, že v Kovalovicich 
bude stát betlém, se začal rozplývat. Přišel ale další kontakt na řezbáře, 
který měl nejen vlastní dřevo, ale i přislíb, že betlém vyrobí do Vánoc. 
To už se blížila doba adventní a mě to připadlo nemožné, ba přímo 
zázračné. A opravdu, po třech týdnech byl betlém hotový. S pomocí 
Pavla Kaluže, který v rekordním čase vyrobil přístřešek a spolu s Jaro-
slavem Grycem ho smontovali, zajistili instalaci a Zdeňkovi Kalábkovi, 
který během dne vyrobil jesličky pro Ježíška, jsme mohli v sobotu před 
čtvrtou adventní nedělí betlém umístit. Děkuji i  Jiřímu Ondráčkovi 
a Josefovi Šmerdovi, kteří šli náhodou kolem a bez ptaní se chopili lo-
paty a pometla a očistili prostor před kapličkou od ledu a sněhu. Určitě 
vás zajímá i finanční stránka. Na polovinu ceny přispěla obec a druhou 
financovala farnost z peněz kovalovických farníků.

Ale vraťme se k tomu, který tuto dřevěnou krásu pro naši obec 
vytvořil. Je jím Mgr. Martin Cigánek, DiS., kterému jsem při vy-
zvednutí soch položila několik otázek.

Můžete nám říct něco o sobě?
Je mi 36 let, s dlátem v ruce tvořím už dvacet let.
Jak jste se dostal k tomuto krásnému oboru?
K řezbářství jsem přišel až na střední odborné škole v Luhačovicích, 
před tím jsem chtěl být malíř.
Po střední škole jsem se dál rozvíjel v oboru sochařství na Vyšší 
odborné škole ve Zlíně.
Jaké dřevo se nejčastěji používá na vyřezávání?
Pro sochy do interiéru tvořím převážně z  lipového dřeva a pro 
venkovní expozice používám hlavně dub.
Jinak si dřeva vybírám dle barvy a kresby pro konkrétní zakázku.
Jaké jste na náš betlém používal při vyřezávání nářadí?
U těchto větších soch začínám pracovat s těžkou motorovou pilou, 
pak ji vyměním za menší pilu, brusku a detaily vyřezávám s dláty.
Jaké motivy nejraději vyřezáváte?
Nejraději a nejčastěji vyřezávám lidové motivy z Valašska, dále 
klátové včelí úly a betlémy.
Co by jste popřál našim čtenářům?
Čtenářům a občanům Kovalovic přeju krásné prožití vánočních 
svátků a všechno nejlepší v novém roce. 

Děkuji vám za odpovědi.

Sním o tom, že by příští rok našlo cestu k našemu betlému něko-
lik oveček a v dalších letech by od BUS zastávky vyhlíželi betlémskou 
hvězdu tři králové s velbloudem…ale, kdo ví…nechejme se překvapit. 
Letošní Vánoce můžeme pod rozsvíceným stromem u nového betlé-
mu postát, nechat se vtáhnout do děje, kdy se narodí děťátko, uloží do 
jeslí a nás přemůže tajemství tiché noci plné něžnosti a naděje. 

Radostné a pokojné dny vám přeje Jitka Šmerdová
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Martinský lampionový průvod
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NAROZENÍ V ROCE 2022
V naší obci je přihlášených 663 obyvatel, mezi nimi jsou i noví 
občánci, narození v roce 2022, které mezi námi vítáme a do 
života jim přejeme jen to nejlepší.
Biotová Amálie, Halouzka Daniel, 
Hosová Štěpánka, Chamrád Jonáš, 
Juráň Jonáš, Kotvrda Filip, Kousa-
lová Rozálie, Škodáková Barbora

NAŠI JUBILANTI

ŘÍJEN, LISTOPAD, PROSINEC

Dvořák Roman    60
Gabrielová Liběna    60
Mazlová Marcela    60
Ondráček Miloslav    65
Valehrach Ladislav    70
Kaluža Karel    75
Kalužová Eva    75
Žemlova Zdeňka    81
Honková Eva    81
Lvová Drahomíra    87
Laichmann Karel    88
Bartáková Zdeňka    92
Pernicová Marie    96

STATISTIKA VĚKOVÉ  
STRUKTURY
 věková počet 

 kategorie obyvatel
 0 - 9 98
 10 - 19 62
 20 – 29 67
 30 - 39 87
 40 – 49 88
 50 – 59 92
 60 – 69 83
 70 – 79 54
 80 – 89 25
 90 – 99 7      

ÚMRTÍ V ROCE 2022

 
Jašková Marie  6. 3. 2022
Sejkora Vladimír  14. 3. 2022
Mazal Antonín  8. 7. 2022 
Kousalová Helena    22. 9. 2022
Sobota Jiří  23. 11. 2022
Obecní zastupitelstvo všem 
zesnulým děkuje za práci,  
kterou za svého života  
vykonali, jak pro své blízké, 
tak i pro nás ostatní. 
Odpočívej v pokoji…

SPOLEČENSKÁ KRONIKASPOLEČENSKÁ KRONIKA

Blahopřejeme všem jubilantům  
a přejeme jim pevné zdraví  
a dobrou pohodu do dalších let.


